
 

 

www.ΝΙΚΗ.gr | info@NIKH.gr | facebook.com/NIKH-GREECE | Twitter.com/NIKHGREECE 
Θεσσαλονίκη: 2310 232999 Πλατεία Αριστοτέλους αρ.5, ΤΚ 546 23  |  Αθήνα: 210 3217890 Σταδίου 10, ΤΚ 105 64 

        σ.  1 / 3 

Αθήνα, 23 Σεπτεμβρίου 2024 

ΕΡΩΤΗΣΗ  

Προς τον κ. Υπουργό Εθνικής Οικονομίας και Οικονομικών   

ΘΕΜΑ: «Κερδοσκοπική για τις τράπεζες και τα funds η τιτλοποίηση των κόκκινων 

δανείων με την παροχή εγγύησης του Δημοσίου και καταστροφική για τους δανειολήπτες» 

Σε συνέχεια ερώτησης μου με αριθμό πρωτ. 5865/16.7.2024 σχετικά με την παροχή 

εγγυήσεων του Δημοσίου σε τιτλοποιήσεις κόκκινων δανείων των συστημικών και μη τραπεζών με 

το πρόγραμμα «Ηρακλής» I και II επανέρχομαι σημειώνοντας πως διαπιστώνω ασάφεια στην 

απάντηση της Γενικής Γραμματέως Χρηματοπιστωτικού τομέα και Διαχείρισης Ιδιωτικού χρέους και 

του Γενικού Διευθυντή του ΟΔΔΗΧ.  

Συγκεκριμένα ως προ το ερώτημα Γ. της ανωτέρω ερώτησής μου ο Γενικός Διευθυντής του 

ΟΔΔΗΧ υποστηρίζει πως «μελλοντική κατάπτωση μέρους των εγγυήσεων θα επιβαρύνει το χρέος 

και το έλλειμμα» ενώ η Γενική Γραμματέας Χρηματοπιστωτικού τομέα υποστηρίζει ότι «…η μη 

αποπληρωμή του κεφαλαίου των ομολογιών υψηλής εξοφλητικής προτεραιότητας δεν πυροδοτεί 

άμεση κατάπτωση της εγγύησης του Ελληνικού Δημοσίου, παρά μόνο στη λήξη της εκάστοτε 

συναλλαγής (μετά από δεκάδες χρόνια, καθώς τα ομόλογα που εγγυάται το Ελληνικό Δημόσιο είναι 

«διαρκή» - perpetual bonds)». Σε περίπτωση κατάπτωσης της εγγύησης, το Ελληνικό Δημόσιο θα 

επιβαρυνθεί μόνο με το αντίστοιχο ποσό που θα καταστεί απαιτητό, το οποίο θα αφορά πληρωμές 

μόνον τόκων των ομολογιών υψηλής εξοφλητικής προτεραιότητας, ενώ σύμφωνα με τα υφιστάμενα 

δεδομένα δεν αναμένεται τέτοια κατάπτωση εντός μεσοπρόθεσμου χρονικού ορίζοντα».  

Σε άλλο σημείο της απάντησης της Γενικής Γραμματέως Χρηματοπιστωτικού Τομέα στην 

ερώτησή μου (5865/16.7.2024) σημειώνεται πως: «η γρήγορη απομείωση των «κόκκινων δανείων» 

και η εξυγίανση του ενεργητικού των τραπεζών που επέφερε το πρόγραμμα «Ηρακλής» έχουν 

συμβάλλει στην αύξηση της κερδοφορίας των τραπεζών και την ροή χρηματοδότησης προς την 

πραγματική οικονομία». Ωστόσο η πραγματικότητα είναι διαφορετική καθώς με τον  πρόσφατο νόμο 

5072/4.12.2023 η κυβέρνηση Μητσοτάκη δίνει την δυνατότητα στα funds να χρηματοδοτήσουν τους 

οφειλέτες για την επαναγορά του κόκκινου δανείου τους το οποίο όμως θα οφείλουν σε αυτό. Το μεν 

πρώτο funds που αγόρασε το κόκκινο δάνειο καταγράφει τεράστιο κέρδος αφού το αγόρασε έως και 

το 10% της ονομαστικής αξίας του δανείου, το δε δεύτερο fund θα καρπώνεται υψηλότερο επιτόκιο 

αποπληρωμής από το πρώτο ενώ η κυβέρνηση προπαγανδίζει ότι αυξάνει τον ανταγωνισμό μεταξύ 

των funds και μεριμνά για τα χρεωκοπημένα νοικοκυριά την ώρα που ο άμοιρος δανειολήπτης 

Έλληνας πολίτης έχει ριχτεί στα δόντια των αρπαχτικών τραπεζών, funds και servicers υποκείμενος 

στην διαιώνιση της χρεωκοπίας του.  

Περαιτέρω καταγγέλθηκε δημοσίως -αναφέρεται και στο ερώτημα (6824/17.9.2024) των 11 

βουλευτών της Ν.Δ.- πως οι συστημικές τράπεζες πουλάνε στα funds τα κόκκινα δάνεια σε 

χαμηλότερη τιμή σε σχέση με την ονομαστική αξία του δανείου. Το εκάστοτε fund κατόπιν εκχωρεί 

την απαίτηση στους servicers απαιτώντας από τον οφειλέτη την ονομαστική αξία του δανείου συν 

τους τόκους και λοιπά λειτουργικά έξοδα ενώ εκπλειστηριάζει το ακίνητο. Το ακίνητο κατόπιν αποκτά 

από τον πλειστηριασμό εταιρεία real estate με παρόμοια ονομασία με το fund και μοναδικό εταίρο 

την συστημική τράπεζα που μεταβίβασε το δάνειο. Με τον τρόπο αυτό εξασφαλίζονται τα κέρδη των 

funds χωρίς να φορολογούνται στην Ελλάδα.  

 

                          ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ   ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΥ ΕΛΕΓΧΟΥ

Αριθμ. Πρωτ. ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ:

6972

Ημερομ. Κατάθεσης:

24/9/2024
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Από το 2019 -επί κυβερνήσεως Ν.Δ.- έχουν βγει σε πλειστηριασμό 148.000 ακίνητα. Το 2023 

διενεργήθηκαν 36.072 πλειστηριασμοί και κατακυρώθηκαν 9.500 ενώ το πρώτο πεντάμηνο του 2024 

διενεργήθηκαν 18.245 πλειστηριασμοί και κατακυρώθηκαν οι 6.000. Το 2024 αναμένεται να 

διενεργηθούν μεταξύ των 40.000 και 50.000 πλειστηριασμών ενώ στην πλατφόρμα των 

ηλεκτρονικών πλειστηριασμών (e-auction.gr) βρίσκονται αναρτημένοι σήμερα 8.600 πλειστηριασμοί, 

εκ των οποίων 3.511 αφορούν σε κατοικίες. 

Παράλληλα η κυβέρνηση προχωράει την επέκταση του προγράμματος τιτλοποιήσεων με 

κρατικές εγγυήσεις, τον «Ηρακλής» III καθώς αναμένει, εντός του Σεπτεμβρίου 2024, την έγκριση 

από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αυτό θα είναι ένα ακόμη βήμα εις βάρος των οφειλετών δεδομένου 

ότι ο τρόπος αυτός επίλυσης του προβλήματος των κόκκινων δανείων με την μεταβίβασή τους στα 

funds υπήρξε κερδοσκοπικός μεν για τις συστημικές τράπεζες, τα funds και τους servicers αλλά 

καταστροφικός για τους δανειολήπτες. Στην πράξη η παροχή εγγυήσεων του Δημοσίου στα funds 

υπάρχει ως κίνητρο για να εκπλειστηριάζουν ακίνητα με συνοπτικές διαδικασίες αλλιώς το κράτος 

θα πρέπει να καταβάλλει την εγγύηση. Ιδιαίτερα καταστροφικός υπάρχει για τους δανειολήπτες 

στεγαστικών δανείων και ειδικότερα αυτών πρώτης κατοικίας. 

Σε κάθε περίπτωση το Υπ. Εθνικής Οικονομίας και η κυβέρνηση απέτυχαν παταγωδώς να 

εφαρμόσουν σώφρονα κοινωνική πολιτική στο κρίσιμο ζήτημα των κόκκινων δανείων ύψους 91 δις  

που αφορά 2,4 εκατομμύρια οφειλέτες. Το ζητούμενο σε ένα ευνομούμενο κράτος δεν είναι η 

ρύθμιση και η παράταση πλειστηριασμού της περιουσίας των πολιτών, των μικρομεσαίων 

επιχειρήσεων τους, των αγροτικών εκτάσεων τους και ειδικά της πρώτης κατοικίας τους αλλά η 

διάσωσή τους. 

Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός : 

 

Α. Η κατάπτωση μέρους των εγγυήσεων του Δημοσίου στην τιτλοποίηση κόκκινων δανείων 

του προγράμματος «ΗΡΑΚΛΗΣ» επιβαρύνει άμεσα το δημοσιονομικό έλλειμμα του τρέχοντος έτους 

και το Δημόσιο Χρέος ή μεταφέρεται στο μέλλον -μετά από δεκάδες χρόνια όπως σημειώνει η Γενική 

Γραμματέας Χρηματοπιστωτικού Τομέα; Σε περίπτωση κατάπτωσης μέρους των εγγυήσεων 

βραχυπρόθεσμα το έλλειμμα θα επιβαρυνθεί μόνο με το αντίστοιχο ποσό που θα καταστεί απαιτητό, 

το οποίο θα αφορά πληρωμές μόνον τόκων των ομολογιών υψηλής εξοφλητικής προτεραιότητας ή 

όλου του ποσού της εγγύησης του Δημοσίου;  

Β. Όσον αφορά τις δημόσιες καταγγελίες για φορο-αποφυγή των funds και των servicers αυτό 

δεν αποτελεί απροκάλυπτα πρόκληση για τον μέσο Έλληνα πολίτη ο οποίος υπόκειται σε 

υπερφορολόγηση; Γιατί το Υπ. Εθνικής Οικονομίας ολιγώρησε μετά από την ψήφιση ήδη έξι 

νομοσχεδίων σχετικά με τα κόκκινα δάνεια, τους servicers, το πρόγραμμα «ΗΡΑΚΛΗΣ» κλπ να 

καλύψει το νομοθετικό κενό επιτρέποντας την φορο-αποφυγή εις βάρος του Δημοσίου και των 

πολιτών; 

Γ. Προτίθεται επιτέλους το Υπ. Εθνικής Οικονομίας να αξιολογήσει και εφαρμόσει εναλλακτικό 

τρόπο διαχείρισης των κόκκινων δανείων όπως της Ισπανίας ή της Κύπρου ή την δημιουργία 

Δημόσιου Οργανισμού διαχείρισης των κόκκινων δανείων με μακροπρόθεσμη εξόφληση και 

δυνατότητα παραμονής των οφειλετών στο ακίνητό τους; Θα επιδείξει κοινωνική ευαισθησία 

επιτέλους η κυβέρνηση διασώζοντας τις περιουσίες των Ελλήνων πολιτών ή θα εξαντλείται σε 

ημίμετρα τα οποία εξασφαλίζουν τα υπερκέρδη τραπεζών, funds και servicers οδηγώντας στην 

απόγνωση εκατοντάδες χιλιάδες δανειολήπτες;  

Δ. Για ποιόν λόγο δεν έχει συσταθεί από την κυβέρνηση ο ειδικός Φορέας Απόκτησης και 

Επαναμίσθωσης ακινήτων ο οποίος θα επέτρεπε στον οφειλέτη να παραμείνει στο ακίνητό του ως 
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μισθωτής λαμβάνοντας στεγαστικό επίδομα με την δυνατότητα επαναγοράς της πρώτης κατοικίας; 

Η ίδρυση του εν λόγω φορέα έχει προβλεφθεί με το ν.4738/2020 (άρθρο 218). Για ποιόν λόγο δεν 

έχει υλοποιηθεί μέχρι σήμερα, διευρύνοντας μάλιστα τα κριτήριά του ώστε να αξιοποιηθεί από όσους 

το δυνατό περισσότερους οφειλέτες και όχι μόνον τους ευάλωτους; Αυτό δεν αποτελεί ευθέως ένα 

δώρο-χρονικό πλεονέκτημα της κυβέρνησης προς τις τράπεζες και τα funds; 

 

Ο ερωτών Βουλευτής 

 

 

 

 

Δημήτριος Νατσιός  

Βουλευτής Α΄ Θεσσαλονίκης  

Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Ομάδος ΝΙΚΗ  

 

 

 

 

 

 

 

 




